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Vážený pane ministře,  
 
 
říjnový dotaz na ministerstvo financí ohledně počtu veřejných budov a stavu jejich 
nízkoenergetičnosti byl zodpovězen zhruba v tom smyslu, že ministerstvo požadovanými 
informacemi nedisponuje – viz přiložený dopis a reakce MF. 
 
Je to o to smutnější, že Česko NEPLNÍ směrnici Evropského parlamentu a Rady 2012/27/EU ze 
dne 25. října 2012 o energetické účinnosti, která zdůrazňuje příkladnou úlohu budov veřejných 
subjektů. 
 
Dle údajů „11. ZPRÁVY O POKROKU V OBLASTI PLNĚNÍ VNITROSTÁTNÍCH CÍLŮ ENERGETICKÉ 
ÚČINNOSTI V ČESKÉ REPUBLICE“ 38 ústředních institucí vlastní a užívá 780 budov s energeticky 
vztažnou plochou větší než 250 m2 o celkové energeticky vztažné ploše 2 502 144 m2. Z těchto 
budov k roku 2022 nesplnilo požadavky na energetickou náročnost budov (klasifikační třídu C – 
úsporná) 593 budov s celkově nevyhovující energeticky vztažnou plochou o velkosti 1 805 017 
m2.  
 
Dle Vnitrostátního plánu ČR v oblasti energetiky a klimatu je indikativní výše závazku pro rok 2022 
stanovena na úrovni 12,4 TJ. V roce 2022 ale došlo k realizaci energeticky úsporných opatření s 
celkovou úsporou energie jen ve výši 7,2 TJ (tato úspora se navíc týkala hlavně zateplování věznic 
z OPŽP). 
 
Přitom v již např. rok otevřené speciální výzvě z Národního plánu obnovy z listopadu 2022, určené 
pouze pro státní budovy, kde již brzy bude ukončen příjem žádostí, a kde čekají na rozdělení skoro 
3 miliardy korun (2,893 miliardy Kč přesně), bylo na konci října podáno pouze 11 žádostí, 
s požadavkem na 150 milionů korun, což je jen nějakých 5% z financí k rozdělení. 
 
 
 
 



 

 

a) Je politováníhodné, až neuvěřitelné, jak v této oblasti stát a organizační složky státu či státní 
instituce nekonají. O co více se stát vozí po ostatních a zpřísňuje pravidla a normy, o to méně jde 
příkladem. Státní a další veřejné budovy už dávno mohly a dávno měly spořit své energetické 
náklady na provoz příkladnými opatřeními a chováním zodpovědného hospodáře.  
 
b) Stát resp. jeho složky neplní ani evropskou, ani českou legislativu. 
 
c) Kdy jindy by měl stát konat, než právě v této době, kdy máme fondy EU, mj. z emisních 
povolenek v řádu desítek, resp. v sumě stovek miliard k přerozdělení v Modernizačním fondu 
příp. dalších fondech a programech jako je NPO na opatření ke zlepšení energetické účinnosti 
a využívání obnovitelných zdrojích . 
 
e) Přitom nejde zdaleka jen o státní budovy, ale o veřejné budovy, kde se má dávno šetřit, kde 
zůstávají nevyužité obrovské úspory a prostor pro snižování energetické náročnosti České 
republiky v rámci přechodu na nízkouhlíkovou ekonomiku. Každý resort tento neblahý stav, 
pokud možno urychleně, má možnost změnit – požadovat realizaci, vyhlašovat vhodné programy 
a  připravovat vstřícné a schůdné podmínky pro projekty ke zlepšení energetické účinnosti budov 
nejen orgánů veřejné státní správy jako ministerstev, soudů, policie, celní správy, finančních 
úřadů, úřadů práce, pošt atd., budov se sídlem všemožných ministerských agentur a ústavů 
a správ, ale také pro další veřejné budovy jako jsou nemocnice, vysoké školy, knihovny, divadla 
atd. Jedná se přitom řádově o stovky, ne-li tisíce takových veřejných budov.  
 
d) Není na co se vymlouvat. Reálná „absorpční kapacita“ resp. potřebnost je v této oblasti velká. 
Pokud nejsou peníze na přípravu projektů, je to opět koncepční selhání  - peníze nejsou proto, že 
je nikdo z vlády na přípravu projektů nepožadoval vyčlenit ze státního rozpočtu nebo nějakého 
evropského programu či nenastavil takové podmínky, aby se projekty včas připravovat dalo ?   
A prostředky na renovace veřejných budov také jsou – nejen miliardy v Modernizačním fondu,  
ale i další v NPO, OPST, OPŽP atd.  
 
Zodpovědná veřejná správa by měla veřejné statky řídit tak, aby modely chování mohly být 
následováníhodným příkladem pro ostatní, domácnosti či firmy.  
 
 
Vážený pane ministře,  
 
nečinnost či neschopnost příkladně konat v šetření energiemi a využívání obnovitelných zdrojů 
ve veřejných budovách je ostudná, na tom se věřím, shodneme. Stát musí výrazně přidat v této 
oblasti.  Doufám  proto,  že   se  mezi  sebou  domluvíte a reputaci státu   napravíte  urychleným  
 
 
 
 
 
 
 



 

 

nastavením takových podmínek přípravy projektů,  programů a pobídek v rámci svých resortních 
kompetencí, které masivní snižování energetických nákladů v širokém spektru státních a dalších 
veřejných budov umožní co nejrychleji zahájit. 
 
Děkuji.  
 
S pozdravem,  
 
 
 
 
 
Příloha: 1/5 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Vážený pan  
Jozef Síkela 
ministr průmyslu a obchodu 
 
PRAHA 
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